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ACTA DEL CONSELL DE BARRI D'HOSTAFRANCS 

 

Data: 21 de novembre de 2023, 18.00 h 

 

Lloc: Centre Cívic Casinet, C/ Rector Triadó 53 

 

Presideixen el Consell:  

Sr. Raquel Gil    Regidora del Districte de Sants-Montjuïc  

Sra. Africa Cardona,  Gerenta del Districte de Sants-Montjuïc  

Sr. Manuel Ferrando,  Conseller de Barri d'Hostafrancs  

Sr. Josep Espín,  Vicepresident del Consell de Barri d’Hostafrancs  

 

Consellers/es:  

Sr. Albert Deusedes,  GMD PSC 

Sra. Carolina López,   GMD BeC 

Sr. Jofre Mont,   GMD TriasxBCN    

Sra. Verònica Vives,   GMD ERC   

Sr. Josep Joaquim Pérez, GMD ERC   

Sr. José Antonio Calleja, GMD PP  

 

Persones i entitats assistents:  

Secretariat d'Entitats de Sants, Hostafrancs i la Bordeta   

AVV Hostafrancs  

Associació de Comerciants de Creu Coberta  

Fundació Cultural Hostafrancs  

Associació Àrea8  

Ràdio Hostafrancs  

Federació d’Associacions, Entitats i Comissións d’Hostafrancs (FAECH)  

 

Tècnics/ques municipals: 

Sra. Ariadna Ros,    Direcció de Serveis a les Persones i el Territori del Districte 

de Sants-Montjuïc  

Sra. Anna Serra,     Tècnica de Democràcia Activa i referent de Participació al 

Districte de Sants-Montjuïc 

  

Total d’assistents: 30 persones (17 dones, 13 homes) 

 

Ordre del dia:  

1. Benvinguda  

2. Informe de la Regidora.   

3. Explicació dels procediments d’elecció de la nova Comissió de Seguiment i de la 

vicepresidència del Consell de Barri   

4. Torn obert de paraules 

 

 

 

 

1. Benvinguda.   
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Josep Espín, Vicepresident del Consell de Barri, dona la benvinguda a l’últim Consell de l’any i 

presenta a la nova Regidora del Districte, Raquel Gil i el nou Conseller de Barri, Manuel 

Ferrando: els hi dona l’enhorabona i els desitja molts encerts. Saluda tots els consellers del 

Consell Municipal i desitja que puguin treballar amb totes les entitats per a fer un bon barri 

d’Hostafrancs: sostenible, saludable, social i on la gent pugui viure tranquil·lament.   

 

Anuncia que avui, a l’entrada del Consell de Barri, s’està realitzant una enquesta anònima, 

emmarcada dins del Pla d’Accions d’Interculturalitat presentat l’any passat. S’ha treballat de 

manera consensuada amb el Departament d’Interculturalitat i Pluralisme Religiós de l’Àrea de 

Cultura. L’enquesta es repartirà també al següent Consell de Barri, així com a les pròximes 

sessions d’audiència pública. Demana que es contesti a cadascun dels òrgans on es reparteixi: 

les dades que es recullin permetran saber el perfil dels veïns i veïnes que participen als òrgans 

participatius i conèixer si aquests espais tenen una composició similar a la de la població que 

viu al Districte, tenint en compte la diversitat d’origen, el gènere o l’edat. Agraeix la participació.

  

 

 

2. Informe de la Regidora.   

 

Raquel Gil es presenta com a Regidora al primer Consell de Barri del mandat a Hostafrancs. 

Recorda que hi ha una reunió prèvia al Consell on se situen alguns temes d’interès. Fa una 

reflexió genèrica sobre els Consells de Barri: són òrgans de participació pensats, sobretot, per 

a tenir una visió estratègica del barri i crear conjuntament entre veïns i Districte. Això no vol dir 

que no es puguin formular preguntes i plantejar queixes: recorda que l’Audiència Pública està 

més pensada per a queixes i dubtes. S’intentarà fer propostes perquè els Consells tinguin un 

caràcter més participatiu i s’intentarà aconseguir, també, treballar qüestions estratègiques a 

partir de temes que es vagin plantejant en comissions i equips durant el mandat. Finalment, 

agraeix la feina feta pels veïns i veïnes i entitats del barri durant les festes majors i remarca la 

seva il·lusió, dedicació i compromís.   

 

Repassa actuacions de transformació en marxa:   

 - Reforma de la pl. de la Vidriera: Prossegueix després d’un primer problema per

 contaminació de  terres, que va endarrerir la posada en marxa de l’obra. S’ha renovat el 

 col·lector, incorporarà nou mobiliari urbà, nova vegetació, nova il·luminació i nous jocs 

 infantils amb paviment de cautxú. La previsió de finalització és el primer trimestre de l’any 

 vinent.  

 - Obres de millora del Parc de l’Espanya Industrial: Van començar el 13 de novembre,

 després de patir un endarreriment a causa de problemes burocràtics amb alguna de les

 empreses que havia fet la licitació. Recorda que l’obra sorgeix dels Pressupostos

 Participatius i està avalada pel veïnat. La previsió de finalització és el primer semestre

 de 2024. Els objectius de l’actuació són potenciar les dinàmiques del parc, redistribuint els

 espais per a permetre la convivència de les diverses activitats que s’hi donen i

 reconfigurant les zones en funció de les diverses intensitats d’ús. L’actuació s’ha dividit en

 2 fases: la primera, que ja ha arrencat, abasta l’àmbit pròxim a la Casa del Mig i l’escola

 bressol. Es renoven les pistes esportives, petanca, cal·listènia, zona infantil i l’espai

 didàctic. Es faran millores a la zona d’esbarjo de gossos, a les grades, a les zones verdes i 

 a l’enllumenat i es traslladarà la zona de ping-pong. La zona del llac i la del front urbà, més 

 propera a l’Estació de Sants, es farà en una segona fase. La dotació econòmica és de 

 gairebé  953.000  €.   
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 - Obres de l’entorn de l’Estació de Sants: Coincideix amb el temps amb l’obra del Parc de 

 l’Espanya Industrial i, per tant, aquesta zona estarà molt afectada. Aquestes obres, a 

 càrrec de l’Ajuntament, són necessàries perquè comenci la reforma de l’estació que

 executarà després ADIF. La primera actuació prevista serà la transformació de l’espai per a 

 adequar la mobilitat de la zona als requisits que planteja el Pla Especial. Es guanyarà un 

 espai de plaça més gran i lliure de vehicles. La segona fase, entre el Parc de l’Espanya

 Industrial i la Torre Catalunya, començarà el gener del 2024. Un cop finalitzada aquesta

 zona sud, s’iniciarà l’ampliació de l’estació i la reforma de la pl. dels Països Catalans, a

 més de  la part nord de l’estació entre Viriat i la pl. de Sant Climent.   

 

Obres de manteniment:   

 - Urbanització i manteniment de carrers: S’està contemplant si, amb l’actuació al C/ 26 de

 Gener, es pot fer intervenir també al C/ Vilardell, al tram de Moianès a 26 de Gener. Apunta 

 que les actuacions que ja estan en marxa estan complint amb els seus calendaris. Les que

 estaven previstes, estan sotmeses a l’aprovació del pressupost. Pel que fa a obres de

 manteniment, equipaments, etcètera, s’inclouen al Pla d’Inversions Municipals (PIM) que

 s’aprova un cop s’han aprovat els pressupostos. Recorda que, ara mateix, es treballa amb

 lògica de pressupostos prorrogats: això té una afectació important amb les obres, que 

 poden endarrerir-se.   

 - Pla Endreça: Explica que des del govern municipal s’està fent, a escala de ciutat, una

 aposta perquè un millor manteniment dels espais compartits sigui una de les prioritats. Tot

 això s’ha emmarcat dins del Pla Endreça, que recull peticions que van arribar durant la

 campanya electoral i a les primeres reunions amb veïns, a partir de la percepció i de la

 realitat, en alguns casos, que hi ha marge de millora amb la neteja. En aquest aspecte,

 remarca que hi ha una part que és responsabilitat de l’administració i una altra relacionada 

 amb el civisme: es pot exigir també una corresponsabilitat dels ciutadans de fer un ús

 correcte dels espais públics. Explica que s’ha obert un grup de treball amb tots els grups

 polítics del consistori, liderat per la Comissionada de Convivència i Civisme i el Regidor de 

 Seguretat, Convivència i Civisme, Albert Batlle, per a començar una revisió i actualització

 de l’Ordenança de Civisme.  

 

Altres projectes:   

 - Hort comunitari: Iniciativa de l’Escola Joan Pelegrí, que va presentar un projecte de 

 creació. S’està recuperant, estudiant la seva viabilitat i mirant si es pot incloure en la 

 priorització de projectes.  

 - Climatització del Casinet d’Hostafrancs: Per fi s’ha canviat la peça defectuosa. Ara falta

 que, la setmana vinent, vingui l’empresa responsable del sistema a fer les pràctiques i 

 posar-ho en marxa.   

 - Tanques de l’Obrim Carrers: Quan es retiren no sempre queden ben endreçades. Ho 

 gestiona Ecologia Urbana, no el Districte, però s’ha passat nota i es farà seguiment.   

 - Canvi de sentit C/ Sant Roc: S’ha fet consulta a Mobilitat, però no hi ha hagut temps a 

 tenir resposta. Quan hi hagi, es comunicarà.    

 

 

 

 

 

3. Explicació dels procediments d’elecció de la nova Comissió de Seguiment i 

de la vicepresidència del Consell de Barri.  
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Pren la paraula Anna Serra, tècnica de Democràcia Activa al districte, qui recorda que, com 

cada inici de mandat, cal renovar els membres de la Comissió de Seguiment i la Vice-

presidència del Consell de Barri. Comparteix presentació en pantalla i explica el procediment 

d’elecció i guia per la presentació de candidatures.  

 

Indica que el Consell de Barri és l’òrgan d’enfortiment comunitari i de participació política de la 

ciutadania en les qüestions que afecten el territori. Té per finalitat ser un canal de participació 

ciutadana en el desenvolupament de polítiques de proximitat i convivència i afavorir la cohesió 

social i la millora de la qualitat de vida.  

 

És un espai per debatre:  

 · La identificació i priorització de les problemàtiques del barri.  

 · La revisió de les polítiques públiques del barri.  

 · Propostes d’intervenció al barri. 

 

Forma part del Consell de Barri: 

· Entitats i associacions, grups o plataformes, ciutadans i ciutadanes, veïns i veïnes. 

· Presidència: Regidora o en qui delegui (Conseller). 

· Conseller/a de cada grup municipal. 

 

Cada Consell de Barri ha de constituir una Comissió de Seguiment. Recorda les funcions de la 

Comissió de Seguiment, indicant que les seves sessions són públiques i obertes, però només 

tenen dret a vot les persones que en son membre. Les funcions són:  

1. Elaborar l’ordre del dia del Consell de Barri. 

2. Garantir la redacció, enviament i publicació de les actes. 

3. Fer el seguiment dels temes plantejats al Consell de Barri així com dels principals 

projectes en marxa al barri. 

4. Elevar l’acord del Consell de Barri per incloure un punt a l’ordre del dia del plenari de 

Districte. 

5. Convocar sessions i taules de treball per treballar assumptes que s’han de sotmetre 

a l’aprovació del Consell de Barri. 

 

Presenta el procediment d’elecció: 

1. Presentació del procés al Consell de Barri 

2. Presentació de candidatures, fins a 3 dies abans del proper Consell de Barri a l’espai 

del Consell de Barri a decidim.barcelona   

3. Confirmació de candidatures, a la Comissió de Seguiment prèvia al primer Consell 

de Barri del 2024 (1r trimestre de 2024). 

4. Votació de candidatures, 1r trimestre de 2024 al proper Consell de Barri 

 

Continua explicant el procediment d’elecció de la Vice-presidència, explicant les seves 

funcions, i recordant que la persona candidata ha de ser un ciutadà o una ciutadana de 

consens, amb una trajectòria reconeguda, vinculada a la vida social o associativa del barri, 

segons estableix l'article 63 Reglament de Participació Ciutadana de l’Ajuntament de 

Barcelona. Recorda que és el nexe entre l’administració i el veïnat, modera el debat al Consell 

de Barri, i vetlla pel seguiment i el retorn dels acords i les interpel·lacions realitzades. 

 

Presenta el procediment d’elecció:  
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· Presentació del procés al Consell de Barri 

· Presentació de candidatures, fins a 3 dies abans del proper Consell de Barri a l’espai 

del Consell de Barri a decidim.barcelona   

· Confirmació de candidatures, Consell de barri 1er Tr 2024 

· Votació de candidatures, 1er Tr 2024 al proper Consell de Barri 

 

Explica com presentar una candidatura: 

· Entrar a la web del Decidim.barcelona. S’ha d’estar registrat prèviament per poder 

entrar-hi. 

· Òrgans de participació: Fixar-se que la sessió ha estat iniciada correctament. 

· Anar al calaix del Dte. Sants-Montjuic. Barri d’Hostafrancs. Cal escollir la pestanya per 

a presentar-se com a candidata a vicepresidència o CdS. 

 

Assenyala que s’elaborarà un resum de la guia per adjuntar-la a les persones interessades.  

 

 

4. Torn obert de paraules. 

 

Intervenció Resposta 

Joaquim, veí: Assenyala que al C/ Vilardell, al 

tram del número 1 al número 5, hi ha 20 motos 

aparcades i, a l’altra banda, al tram del 2 al 12, 

hi ha 20 motos més. S’hi sumen més de 40 

que vénen del C/ 26 de Gener, més les 40 que 

aparquen més amunt. A més, al C/ Almeria, 

passant per Rei Martí fins al C/ Vilardell, hi 

circula molt trànsit a alta velocitat. En 

conclusió, la zona, que és estreta, pateix molta 

contaminació ambiental.  

Raquel Gil pren nota i es compromet a parlar 

amb Mobilitat per a tenir més informació del 

cas i poder donar una resposta acurada.       

 

 

Jordi, veí en representació de la comunitat de 

veïns del C/ Vilardell 28: Explica que als baixos 

del C/ Vilardell 28 hi ha un bar-restaurant que 

compta amb un magatzem a l’interior de l’illa 

de cases, compartida amb finques dels carrers 

Leiva, Moianès i Àguila. Denuncia que el 

sostre del magatzem s’ha convertit, des de fa 

temps, en un niu de deixalles i bosses 

d’escombraries que algú llença. Pregunta què 

es pot fer per a netejar-ho i trobar una solució 

a llarg termini. 

Raquel Gil respon que, en tractar-se d’un 

interior d’illa i d’una propietat privada, la 

capacitat dels serveis públics per entrar-hi està 

molt limitada. Si es tracta d’una conducta 

repetida d’una mateixa persona, s’intentarà 

veure què passa i, si es pot esbrinar la causa, 

es veurà quina actuació es pot fer. Pren nota i 

es compromet a parlar amb els propietaris del 

negoci perquè facin una primera neteja.  

Carina, veïna del C/ Muntades:                        

· Exposa que, després de la reurbanització de 

l’entorn escolar de l’Escola Joan Pelegrí, no es 

pot girar a l’esquerra en vehicle pel C/ Callao 

de dilluns a divendres, però sí els caps de 

setmana. Entén que l’escola necessita espai, 

però assenyala que al C/ Muntades només hi 

Raquel Gil pren nota sobre la qüestió del C/ 

Muntades i es compromet a consultar-ho amb 

Mobilitat per a poder donar una resposta 

acurada. 

 

Pel que fa al Parc de l’Espanya Industrial, 

respon que la voluntat de l’obra de renovació 
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Intervenció Resposta 

ha dos pàrquings i pocs vehicles, que ara 

mateix han de fer molta volta, amb l’increment 

de contaminació que això suposa. Actualment, 

hi ha un senyal que indica «excepte serveis»: 

demana si es pot incloure també als veïns del 

carrer per a poder-hi circular tota la setmana.                   

· Assenyala que, com que la part de dalt del 

Parc de l’Espanya Industrial està tancada, ara 

els grups que hi ballen i posen música estan a 

la part de baix i generen molèsties als veïns. 

Explica que està cansada d’intentar dialogar-

hi: diuen que tenen permís de l’Ajuntament i, 

fins i tot, s’han arribat a posar violents. També 

denuncia que hi ha una banda practicant amb 

tambors els divendres.                             

· Critica que la Guàrdia Urbana no acostuma a 

acudir mai, malgrat que se l’avisi sovint. Relata 

que va observar que, una matinada que hi 

havia persones jugant a vòlei i fent soroll dins 

del parc, una patrulla de la Guàrdia Urbana va 

passar per davant i no va intervenir de cap 

manera.                                       

· Finalment, demana que es revisi l’Ordenança 

Cívica i que es pensi en la contaminació 

acústica, que també és molt perjudicial per a la 

salut. 

planteja ordenar els espais per millorar la 

convivència de les diverses activitats que s’hi 

donen. Aclareix que, des de l’Ajuntament, no 

s’autoritza formalment cap activitat de les que 

passen dins el parc: hi ha equips de mediació i 

s’ha d’estar més a prop i pensar bé com es 

dona una solució a aquests problemes. 

Remarca que les veïnes tenen raó a queixar-

se i que és evident que hi ha molt marge de 

millora.    

 

 

Josep Lluís, veí de Gran Via:                      

· Expressa la seva satisfacció i la d’altres veïns 

pel nou carril bici: agraeix que, després de tant 

temps i tants conflictes i accidents, les 

bicicletes hagin deixat de circular per sobre de 

la vorera. Valora que també hi ha hagut 

crítiques des de diferents sectors i que hi ha 

elements que es podrien millorar: encara s’ha 

de polir i s’ha d’acabar el tram de Can Batlló.  

· Pregunta quan està previst que s’acabi tot el 

carril bici fins a la pl. Cerdà.                  

· Assenyala que encara hi ha cotxes que 

envaeixen el carril bici i això suposa un perill 

per als ciclistes. Pregunta si s’ha previst 

alguna actuació a les zones de càrrega i 

descàrrega.            

Raquel Gil respon agraint els agraïments pel 

carril bici, una demanda de consens entre el 

veïnat.  

 

Informa que està previst que s’acabi en els 

pròxims mesos: no pot dir la data exacta de 

quan s’iniciarà l’últim tram, però es imminent, 

està previst i en licitació.            

 

També s’ha previst fer més intervencions per 

acabar d’ajustar alguns elements: entre 

d’altres, hi ha indrets on hi ha contenidors i no 

hi ha separació física, hi ha trams que el carrer 

s’estreteix i s’ha parlat amb Mobilitat perquè 

s’indiqui bé qui té prioritat. A principis de gener 

es farà una valoració de com ha funcionat 

aquests mesos i què es pot millorar. A Font de 

la Guatlla també s’ha assenyalat algun 

problema amb la sortida dels cotxes des dels 

pàrquings: és molt difícil trobar una solució que 
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Intervenció Resposta 

satisfaci el 100% de les demandes que s’han 

fet arribar a l’Ajuntament. Hi ha molts usos, hi 

ha consciència que s’han de millorar elements 

en l’àmbit de la seguretat: el Departament i la 

Tinent d’Alcalde Laia Bonet  i el seu equip ho 

tenen present i en faran seguiment.  

 

Àngels, veïna del C/ Muntades:  

· Opina que, des de la pandèmia, el Parc de 

l’Espanya Industrial s’ha capgirat. El parc és 

un pulmó, però considera que també és un 

fenomen de gentrificació que està expulsant el 

veïnat de l’entorn. Opina que el Parc està 

sobredimensionat i que s’ha convertit en un 

equipament de tota l’àrea metropolitana.       

· Assenyala que, malgrat que tenia entès que 

l’activitat esportiva es realitza darrere de la 

Casa del Mig, a la part que toca al seu carrer 

hi ha dues pistes de voleibol, amb grups de 40 

o 50 persones de 18.00 h a 21.00 h amb 

música amplificada, a més de les persones 

que juguen al ping-pong. També hi ha assajos 

amb tambors i molts usos incívics dels espais. 

Denuncia que els veïns pateixen molt soroll 

durant tot l’estiu i que els estius cada vegada 

s’allarguen més.                              

· Indica que, encara que es tanqui la porta a la 

nit, hi ha una porta de torn que permet sortir i 

això fa que hi hagi gent fora dels horaris 

permesos. Recorda que  inicialment el projecte 

contemplava el tancament del parc a la nit i 

que la porta de torn era només per a la gent 

del gimnàs. Després es va dir que s’instal·laria 

una tanca, però a l’últim Consell de Barri del 

març això es va desmentir. Amb el canvi de 

govern, ja no ha sabut com ha quedat aquesta 

qüestió.           

· Opina que s’ha fet una inversió gran al parc i 

que, si no es prenen mesures perquè es faci 

servir de manera correcta, en poc temps es 

tornarà a deteriorar.                     

·  Denuncia que a la nit a la zona de les grades 

hi ha conductes incíviques i, fins i tot, 

delictives: assegura que els veïns senten por 

de passar-hi. Exposa que, a partir de les 20.00 

h, es produeix un canvi del tipus de persones i 

Raquel Gil respon que és un parc on passen 

moltes coses, perquè hi ha molta gent que el 

vol utilitzar. S’ha de possibilitar que pugui 

haver-hi pràctica esportiva i que s’hi donin 

activitats d’entitats, però és evident que s’ha 

de trobar un equilibri de manera que es 

respecti l’espai i se’n faci un bon ús, que no es 

faci malbé el mobiliari i que els veïns puguin 

descansar. Pren nota de tots els conflictes per 

prendre mesures i anar buscant solucions. Pel 

que fa a la qüestió de l’incivisme, apunta que 

costarà una mica més: les conductes no 

canviaran de la nit al dia, però també es 

treballarà amb les sancions que siguin 

pertinents.           

 

Sobre la xenofòbia que es pot estar alimentant 

al barri, indica que una de les seves bases és, 

justament, la competència pels recursos. És 

molt fàcil que aquests discursos calin: s’ha de 

cuidar que això no passi i treballar per a  

desmuntar estereotips, crear complicitats, 

sumar i construir un veïnatge saludable. Pren 

nota de tot el que s’ha relatat.              

 

 



 
Districte Sants-Montjuïc 
Direcció Serveis a les Persones i al Territori 
Creu Coberta, 104 
08014 Barcelona 
T. 93 2915282 
 

 Acta del Consell de Barri d'Hostafrancs. 21 de novembre de 2023 8 

Intervenció Resposta 

d’activitat, incrementant-se la música, el soroll i 

l’incivisme: els veïns baixen a parlar-hi i 

sempre hi ha problemes. 

· Denuncia que la zona darrera de la caseta 

del bar s’ha convertit en un urinari públic, fins i 

tot quan la Casa del Mig, que disposa de 

lavabos, està oberta.         

· Critica que ha trucat moltes vegades a la 

Guàrdia Urbana i que acudeixen només un 10 

o 15% de les vegades.                                  

· Assenyala que tot això està generant 

problemes de massificació, de gentrificació i de 

xenofòbia al barri. I remarca que fa més d’un 

any que ho està denunciant. Demana a 

l’Ajuntament que prengui mesures.         

· Afirma que, mentre no es prenguin mesures, 

el veïnat continua patint els divendres, 

dissabtes i diumenges el voleibol, el ping-pong 

i totes les altres activitats. Demana que es 

pregunti als treballadors de la Casa del Mig: 

han demanat que es posin pàrquings de 

bicicleta per a limitar l’espai al voleibol, perquè 

fins i tot a ells els hi molesta. Pregunta que es 

pot fer i proposa que es limiti l’espai de voleibol 

i que es traslladi el ping-pong. Expressa molt 

malestar. 

Isabel, veïna del C/ Muntades:             

· Es mostra d’acord amb les seves dues 

veïnes del mateix carrer que han parlat sobre 

els problemes al Parc de l’Espanya Industrial: 

també té queixes sobre el soroll per les 

activitats de ping-pong, voleibol i la música.  

· Explica que el cap de setmana no pot anar al 

parc amb sa mare, que és molt gran i son 

germà, que va en cadira de rodes. Denuncia 

que els veïns no poden dormir de divendres a 

diumenge.  

· Demana que es marqui i delimiti a quines 

zones es pot jugar a pilota i a quines no. 

 

Cristina, veïna del C/ 26 de Gener:            

· Exposa que participa en nom de la comunitat 

de propietaris del número 3 i que ja ha anat, en 

altres ocasions, a audiències públiques.  

· Entén que no hi hagi pressupostos 

municipals, però critica que fa anys que 

demanen la reurbanització del seu carrer: fa 

Raquel Gil respon que, tot i que no hi hagi 

l’aprovació dels pressupostos, fet que provoca 

que tot vagi més lent, es portarà la proposta 

des del Districte per a ser estudiada: 26 de 

Gener està entre els carrers a prioritzar durant 

aquest mandat, com a mínim en alguns trams.                         

Pel que fa al problema amb les rates i l’obra 
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pendent, hi viu molta gent gran i ara, a més, hi 

ha les casetes dels paletes de l’obra del parc.  

· Demana que es faci una passejada des de la 

carretera de Sants fins a la Bordeta: explica 

que al vespre hi ha rates, paneroles, 

excrements de gos i brutícia. Els carrers es 

troben en molt mal estat.        

· Pregunta si s’ha plantejat posar un pipicà a la 

zona, ja que hi ha molts gossos.       

· Denuncia que hi ha un problema molt gran de 

rates, arran d’una obra que estava activa a 

l’estiu i que ara s’ha aturat. Afirma que les 

rates i les paneroles entren als portals dels 

habitatges.  

· Denuncia que hi ha molt incivisme i que els 

veïns poden ajudar, però no poden fer la feina 

de l’Ajuntament.                            

· Denuncia que hi ha molts orins de gossos al 

carrer i demana una mediació amb una veïna 

seva que passeja tres gossos i no se’n fa 

càrrec.                      

· Recorda que les comunitats de veïns del C/ 

26 de Gener van demanar que els contenidors 

no estiguessin enganxats als portals.   

Finalment, es van mantenir al mateix lloc, a 

canvi del compromís de passar més vegades a 

netejar: això sí que està passant.          

· Explica que al C/ Leiva hi ha un local de 

l’Associació Catalana pro Persones amb 

Sordoceguesa. Han llogat una part de 

magatzem a alguna entitat de suport a les 

persones refugiades de la guerra d’Ucraïna, 

que fa repartiments de roba i menjar. Critica 

que ocupen el C/ 26 de Gener amb un camió, 

mentre descarreguen els productes i 

bloquegen el pas a la vorera durant una hora 

almenys dos cops a la setmana, fet que percep 

com a excessiu. Ha intentat dialogar-hi, 

proposar que canviïn les portes del local i 

buscar una solució millor, però no ha 

aconseguit entendre’s: demana que 

l’Ajuntament faci una mediació.       

aturada, explica que una veïna ja ho va 

comentar a l’Audiència Pública: s’està mirant 

què s’hi pot fer amb la propietat. La sequera 

també ha fet que paneroles i rates sortissin 

més a superfície del que és habitual. Des de 

l’Agència de Salut Pública s’han fet accions de 

neteja i d’exterminació, també a zones verdes 

del Districte.   

 

Sobre la mediació amb veïns amb gossos, 

s’ofereix a parlar després del Consell sobre els 

passos a seguir amb els equips de mediació. 

Recorda que els tenidors de gossos també són 

veïns i veïnes de Barcelona: hi ha moltes 

persones que tenen mascota, però algunes no 

tenen la cura correcta i generen aquests 

problemes.   

 

Pel que fa al problema amb el local,  es 

compromet a parlar amb les entitats 

responsables a veure què s’hi pot fer: 

s’intentarà que minimitzin l’impacte de 

l’activitat, però sempre podran generar alguna 

molèstia. Remarca que es tracta d’una activitat 

important i que s’ha de poder fer, intentant 

trobar equilibris entre les necessitats de tots 

els veïns i veïnes. 

Irina, veïna:                                                    

· Explica que viu al C/ Masnou 32, al 3r 3a. Al 

seu bloc hi ha una terrassa, un annex que es 

va construir fa molts anys, que sospita que es 

Raquel Gil s’ofereix a parlar amb la veïna 

després del Consell i que pugui aportar 

informació amb més detall. Remarca que les 

competències dels ajuntaments són limitades i, 
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fa servir com a habitatge i com a taller per a 

treballar. Denuncia que hi ha molt soroll: 

diumenge passat, a les 4.00 h del matí. 

· Exposa que va fer dues queixes a 

l’Ajuntament, que es van arxivar. A una tercera, 

li van respondre que aquest annex s’havia 

construït sense llicència. L’administrador de la 

seva finca diu que no poden fer-hi res. Ha 

intentat parlar molts cops amb aquests veïns i 

ja no sap què fer. També ha trucat a la Guàrdia 

Urbana i quan s’hi han presentat, no han pogut 

oferir cap solució. Expressa molt malestar, 

pateix ansietat i no pot descansar. 

dins dels edificis privats, minven. No es pot 

actuar com a administració ni com a Guàrdia 

Urbana, sense uns requisits necessaris. 

Explica que, sense conèixer els detalls, per la 

construcció en un habitatge privat ha de ser la 

comunitat de veïns qui prengui les mesures 

legals que corresponguin, si és que no s’han 

respectat les normatives. Si hi ha una activitat 

industrial, també es pot mirar si té llicència. 

Des de l’Ajuntament, es pot ajudar en 

l’assessorament i a través de l’Oficina 

d’Habitatge i els equips de mediació.   

 

Mari Carmen, veïna i representant de la 

Plataforma de la pl. Herenni:                           

Pregunta com està la qüestió de la pl. Herenni, 

que ja s’ha parlat en altres espais i ocasions. 

Raquel Gil respon que els equips que es va dir 

que hi anirien a treballar, ho estan fent. S’està 

treballant conjuntament amb els membres del 

Culto, buscant solucions perquè la convivència 

a la plaça sigui la millor per a tothom i 

minimitzar les molèsties que la veïna ja va 

exposar a l’Audiència Pública. Remarca que hi 

ha problemes de civisme que són transversals 

i afecten a tots els veïns.   

Conchita, veïna de l’AVV Hostafrancs:          

· Assenyala que, durant tot el primer semestre 

de 2024, coincidiran les obres del SAIER al C/ 

Mallorca amb C/ Tarragona, ocupant la vorera i 

el carrer, amb les obres de l’Expo Hotel i les 

obres dels carrils per la reforma de l’Estació de 

Sants. Considera que serà necessària una 

presència extra de Guàrdia Urbana a la zona, 

perquè s’hi poden produir incidències.  

· Recorda que des de l’AVV Hostafrancs s’ha 

demanat que es posi vigilància al Parc de 

l’Espanya Industrial en torn de matí, de tarda i 

de nit, com hi havia fa molts anys. I que 

estiguin en contacte directe amb Guàrdia 

Urbana. 

· Denuncia que hi ha una urgència de salut 

pública amb les rates i les paneroles al C/ 26 

de Gener i que cal fer-hi neteja. Demana que, 

si és necessari, l’Ajuntament entri a l’obra 

aturada per a fer neteja i que carregui l’import 

a la propietat.                        

· Considera que cal conscienciar a la població 

que, a partir de les 00.00 h, sobretot a l’estiu, 

no es pot estar als carrers i places fent soroll al 
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costat d’habitatges. No pot ser que aquest 

fenomen es doni de manera generalitzada: els 

veïns tenen dret a descansar.             

Catherine, veïna del C/ Creu Coberta, entre 

Sant Roc i Hostafrancs:                     

· Denuncia que hi ha molta contaminació 

acústica per la maquinària i vehicles del Servei 

de Neteja. Recorda que fa un any es va 

anunciar que la nova contracta incorporaria 

vehicles menys sorollosos i més sostenibles, 

però mai havia patit tant soroll com des del 

mes d’abril fins ara.                          

· Denuncia, en concret, el model de màquina 

Bucher CityCat 5006: passa 4 o 5 vegades 

cada setmana, freqüència que considera 

excessiva i assenyala que es tracta d’una 

màquina antiga que fa massa soroll. També 

passa, entre setmana, cap a les 00.00 h: va 

parlar amb els operaris i li van explicar que 

aquestes màquines no les vol ningú i que 

molts veïns es queixen pel soroll i que aquest 

afecta també els mateixos treballadors. 

Demana que se substitueixin aquestes 

màquines, tant per contaminació acústica com 

per la protecció i seguretat dels treballadors.  

Raquel Gil respon que les màquines de neteja 

no són de l’Ajuntament, sinó de l’empresa 

concessionària. El consistori fa una concessió 

amb diferents lots, als que es presenten 

diverses empreses que, a més, estan limitats 

per evitar monopolis. El que sí que està blindat 

és el lloc de treball dels operaris. Explica que 

el contracte de neteja és el que centra més 

recursos econòmics municipals amb 

diferència. Amb la nova contracta, es va 

demanar que es fes un canvi a vehicles 

elèctrics, per qüestions de sostenibilitat i de 

soroll. En aquest primer any no es canviarà el 

100% de la flota: el contracte és de 10 anys i 

s’anirà desplegant progressivament. Recorda 

que el canvi de contracta es va allargar més 

del previst i, a més, hi ha hagut problemes de 

materials i maquinàries a causa de la guerra 

d’Ucraïna. En tot cas, es compromet a parlar 

amb l’empresa per veure si és que aquest 

vehicle té algun problema, quan està prevista 

la seva retirada i si s’està netejant més del que 

toca. A més, afegeix que amb la recollida de la 

brossa orgànica s’està molt per sota del que 

seria recomanable i que una de les mesures 

recomanades per incentivar-la era posar el 

contenidor d’orgànic amb la resta dels de 

reciclatge. Això també ha generat algunes 

molèsties, que són intrínseques al 

manteniment de la neteja a la ciutat, però que 

poden minimitzar-se.  

Francesc, veí i membre de l’església 

evangèlica Filadèlfia a tocar de la pl. Herenni:              

· Expressa que és fill del barri, de tercera 

generació i que fa més de 40 anys que existeix 

l’església evangèlica Filadèlfia.  

· Remarca la tasca social cristiana que es 

desenvolupa des d’aquest centre i el treball de 

rehabilitació que es fa amb gent jove que 

delinquia i tenia problemes de drogaddicció.  

· Expressa el dolor que sent la seva església 

pels conflictes veïnals i destaca que intenten 

conviure i empatitzar amb tots els veïns. 

Raquel Gil respon que es parlarà amb Mobilitat 

per veure si es pot reduir la velocitat al C/ Torre 

d’en Damians. 
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Assenyala que en el culte són d’ètnia gitana i 

denuncia que, per aquest motiu, senten que es 

troben al punt de mira de moltes persones i 

que reben totes les queixes.            

·  Indica que el culte es reuneix de 19.00 h a 

20.15 h: han rebut moltes queixes, algunes 

d’elles eren fonamentades i s'han intentat 

rectificar, com les relatives al volum de la 

música o les molèsties que ocasionen alguns 

dels infants que juguen a pilota a la plaça a la 

sortida del culte.                

· Denuncia que hi ha veïns que han fotografiat 

a infants i mares del culte i que les imatges 

han sortit publicades al diari del barri. 

Expressa que aquest fet ha generat molt 

malestar i que senten que estan patint una 

persecució.   

· Recorda que al barri hi ha molts veïns i 

veïnes d’ètnia gitana, a més dels que 

participen al culte. Prega que s’empatitzi més 

amb tot el veïnat.                         

· Demana si es poden instal·lar elements per la 

reducció de la velocitat dels vehicles al C/ 

Torre d’en Damians: els cotxes hi circulen 

sempre a gran velocitat i és perillós. 

Lídia, veïna del C/ Àliga al cantó del mercat:   

· Critica que la neteja dels carrers no es nota. 

· Denuncia el soroll dels camions de la neteja a 

totes hores del dia i de la nit, que s’ha notat 

especialment des del mes d’abril que va entrar 

la nova contracta.                   

· Critica el mal estat i la manca de 

manteniment de les rajoles de les voreres. 

· Confirma totes les queixes que han expressat 

la resta de veïnes sobre aquestes qüestions. 

Raquel Gil pren nota d’aquest model de 

vehicle de neteja que han assenyalat les 

veïnes. Explica que es neteja les 24 hores del 

dia, entre la recollida dels diferents residus i el 

manteniment dels carrers. A més, hi ha 

actuacions de neteja específiques 

relacionades amb el mercat. Es mirarà que 

s’estigui complint amb els horaris i el tipus de 

neteja correctes.  

Marc, veí:                     

· Dona les gràcies a Conchita, avui ha assistit 

per primer cop al Consell de Barri gràcies a 

ella. 

· Confirma el problema de l’excés de velocitat 

al C/ Torre Damians i C/ del Forn.    

· Proposa que, igual que hi ha vigilància de dia 

durant l’Obrim Carrers, hi hagi també vigilància 

de nit al Parc de l’Espanya Industrial.  

· Denuncia que al final del C/ Sant Nicolau hi 

ha molta brossa i deixalles i que en aquella 

Raquel Gil respon que, sobre el C/ Béjar, es 

mirarà les queixes que hi ha hagut, quina 

informació té la Guàrdia Urbana i que es facin 

les intervencions i inspeccions, que siguin 

necessàries. Recorda que les intervencions de 

la Guàrdia Urbana han d’estar fonamentades. 

Afegeix que, durant el mandat passat, es va fer 

un esforç per ampliar la plantilla de Guàrdia 

Urbana, convocant 250 places cada any. Aviat 

es tornarà a fer alguna altra convocatòria per a 

cobrir jubilacions: això significa que ara hi ha 
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zona hi ha assentaments.         

·  Assenyala que al C/ Béjar hi ha locals molt 

actius a la nit i pregunta si s’han canviat les 

llicències per a permetre’ls obrir fins a les 5.00 

h del matí. Denuncia que, a més, cada matí hi 

ha vòmits i brutícia al carrer. Demana que la 

Guàrdia Urbana s’hi passi qualsevol dilluns a 

les 5.00 h del matí a fer una inspecció.    

·  Explica que els seus avis tenen una plaça 

d’aparcament per a persones amb minusvàlua 

al C/ Sant Germà. Com que el carrer fa molt 

pendent, van demanar un canvi al C/ St. Roc, 

però el Departament de Llicències de 

l’Ajuntament no contesta ni dona resposta. 

Pregunta quina via han de fer servir. 

una policia municipal millor dotada i que s’ha 

pogut millorar el dispositiu nocturn: actualment, 

es comparteix amb Les Corts i, aviat, serà 

només de Sants-Montjuïc.   

 

Explica que el Departament de Llicències 

treballa moltíssim, malgrat que potser no té els 

recursos per a donar la resposta àgil que 

mereixen veïns. Hi ha un petit col·lapse ara 

mateix: ofereix al veí parlar després del 

Consell i es compromet a fer la consulta i 

explicar en quin estat es troba la qüestió.   

Josefina, veïna: Explica que ha sentit que les 

obres del túnel que unirà el ferrocarril des de 

pl. Espanya fins a Provença suposaran una 

cinta abocant terra dia i nit durant 2 anys, a 

més dels camions que l’hauran de traslladar. 

Això provocaria molt soroll i molta pols a tot el 

barri, a més ha sentit que la terra s’abocarà al 

C/ Tarragona. Demana més informació al 

respecte i si hi ha possibilitat de trobar algun 

espai a Montjuïc o a Zona Franca on abocar 

aquestes terres.  

Raquel Gil respon que es farà aquesta obra 

dins de l’aposta pel transport públic a la ciutat. 

Aquest element que connectarà pl. Espanya 

amb Provença, millorarà molt els fluxos de 

circulació per a moltes persones del Districte. 

És cert que es tracta d’una obra de gran 

envergadura, que es farà amb una tuneladora i 

l’executa la Generalitat. El Districte de 

l’Eixample, principal afectat, està treballant 

amb els veïns i amb la Generalitat per a buscar 

el menor impacte. Des de Sants-Montjuïc 

també s’està pendent. Hi ha diferents opcions i 

és cert que la terra de la tuneladora ha de 

sortir i s’ha de dipositar en algun espai de 

l’entorn. S’està estudiant l’opció menys 

invasiva i, alhora, pròxima a les obres. La 

primera opció era el Parc de Joan Miró i els 

veïns s’hi van oposar. Es compromet a 

preguntar i seguir el procés de tot plegat. 

  

Josep Espín, Vicepresident del Consell de Barri, acomiada els participants i Raquel Gil agraeix 

el to de les intervencions, el compromís cap al barri i tota la feina feta per veïns i entitats. 

  

 

  

  

 

 


